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Tisztelt Elnök Úr! 

Az Alaptörvény 7. cikk (1)-(2) bekezdése, valamint az Országgyűlésről szóló 2012. évi XXXVI. 
törvény 42. § (8) bekezdése alapján írásbeli választ igénylő kérdést kívánok benyújtani 

Az írásbeli választ igénylő kérdés címzettje: Dr. Nagy István, agrárminiszter 

Az írásbeli választ igénylő kérdés címe: "Miért szorítják ki a kis családi gazdaságokat az 
agrártámogatásokból?" 

Tisztelt Miniszter Úr!

 

A K-Monitor agrártámogatások szerkezetét bemutató elemzése szerint az Államkincstár 2022-ben
1017 milliárd forintnyi állami támogatást  osztott  szét a pályázók között,  melynek jelentős része
európai uniós forrásból származott. A nyilvánosságra hozott anyag értelmében a felső decilis, azaz a
vállalkozások legtehetősebb 10 százaléka nyerte el a támogatások összegének 80 százalékát. A hírek
szerint másnak nem is nagyon volt esélye, mivel a pályázati lehetőségek többsége eleve a nagyobb
cégek számára készült, mivel azokat főleg hatékonyságnövelő fejlesztésekre szánták.

Történt  mindez  annak ellenére,  hogy az  Európai  Unió  Közös Agrárpolitikájának egyik  kiemelt
célja,  hogy  tisztességes  megélhetést  biztosítson  az  uniós  gazdáknak.  Ehelyett  hazánkban
nyilvánvalónak tűnik, hogy az agrártámogatások túlnyomó többsége olyan hatalmas mezőgazdasági
vállalkozókhoz kerül, akiknek a tisztes megélhetése a legenyhébben szólva sincs veszélyben.

Tisztázásra vár továbbá az is, hogy miért nehezíti meg a tárca az agártámogatásban részesülő körök
beazonosítását a támogatási titok fogalmának bevezetésével. Bár ezt a Közös Agrárpolitikából és a
nemzeti  költségvetésből  biztosított  agrártámogatások  eljárási  rendjéről  szóló  2022.  évi  LXV.
törvény indoklása európai uniós szabályozásra vezeti vissza, valójában teljesen egyértelmű, hogy a
Bizottság említett 2022/128. számú végrehajtási rendeletében megjelölt szakasz nem rendel el ilyen
irányú kötelezettséget.

Nem  elvitatva  tehát  a  nagyobb  agrárvállalkozások  versenyképességének  fenntartását  szolgáló
támogatások szükségszerűségét számos kérdés adódik a hazai agrártámogatások tekintetében.

A fentiekre tekintettel kérdezem tehát tisztelt Miniszter Urat:



1.  Összeegyeztethetően  tartja  a  Közös  Agrárpolitika  céljaival,  hogy  a  nagy  agrárvállalatok
gyakorlatilag teljesen kiszorítják a kis családi gazdaságokat az uniós agrártámogatásokból?

2. Miért nem írnak ki olyan pályázatokat, ami a kisebb birtokokon gazdálkodók versenyképesebbé
tételét segíti elő?

3. Nem érzi abszurdnak a támogatási titok fogalmának törvénybe foglalását? Miért ragaszkodtak
ehhez, amikor az Európai Unió ezt nem teszi kötelezővé, sőt mindenki a támogatások átláthatóságát
várja hazánktól?

 

Várom válaszát, tisztelettel

dr. Tóth Bertalan
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